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Marija in Andrej
·tremfelj o Everestu

O Andrejevem vzponu na vrh Everesta leta 1979 in o
skupnem vzponu na vrh leta 1990, ki sta ga opravila kot 
prvi zakonski par v zgodovini

AAnnddrreejj,, bbiill ssii ããllaann ooddpprraavvee nnaa EEvveerreesstt lleettaa
11997799,, zz NNeejjcceemm ZZaapplloottnniikkoomm ssttaa bbiillaa pprrvvaa SSlloovveenn--
ccaa,, kkii ssttaa pprrii‰‰llaa nnaa vvrrhh ...... KKaakkoo ssee ssppoommiinnjjaa‰‰ ooddpprraa--
vvee iinn vvaajjiinneeggaa ttaakkrraattnneeggaa vvzzppoonnaa??

AAnnddrreejj:: âeprav sem bil prej Ïe na Ga‰erbru-
mu, sem ‰el na odpravo kot »zelenec«. Nikakor
nisem bil tam zato, da bi pri‰el na vrh. Tudi sam
nisem resno raãunal s tem. V zaãetku sem imel
stra‰ne zdravstvene teÏave, tako da sem pravza-
prav zamudil ves zaãetni del odprave – ko sem
pri‰el k sebi, so bili drugi Ïe na Rami. Potem pa
sem nekako ujel ritem. âe se spomnim odprave
kot celote, je seveda splo‰ni obãutek predvsem,
da sem bil le eden izmed mnogih. Kolesce v me-
hanizmu. Edini ãlan odprave, ki so ga majãkeno
razvajali, je bil ·rauf. Njega se je vsaj delno
usli‰alo glede tega, kdaj bi rad ‰el na hrib – preo-
stali smo ‰li, ko smo paã pri‰li na vrsto. Ko pa smo
bili na vrsti Kranjãani, je bil Nejc tisti motor, ki je
vlekel vse skupaj naprej. Jaz sem ves ãas malce
okleval ... ves ãas me je skrbelo, kako bom pri‰el
dol ... Nejc pa je bil stoprocentno odloãen, da gre
na vrh. Neizprosno odloãen. Sploh ni premi‰lje-
val o tem, kako bo ‰el dol – hotel je priti na vrh
Everesta. Niã ni dvomil. Ko je v Sivi stopnji padel
s previsa, me je bilo od strahu skoraj konec – on
pa se ni niti za hip obotavljal ali dvomil o tem, da
je treba na vrh. No, ko sva pri‰la ãez tisto stopnjo,
je postalo jasno, da bova ‰la res do vrha. 

Tam se je zgodil zelo ãuden pripetljaj z uro.
Pod Sivo stopnjo sem pogledal na uro in videl, da
kaÏe tri. V resnici je kazala petnajst minut ãez dva-
najst – ampak jaz sem mislil, da kaÏe tri, in posta-
lo mi je kar slabo: tako pozno! No, ko sva bila ãez
Sivo stopnjo, sva po radiu poklicala Toneta ·kar-
jo, ki je bil vodja odprave, in ‰ele takrat se nama

»Ekarjevi fantje« na taboru ena pred odhodom
na vrh (z leve proti desni: Andrej ·tremfelj,
Nejc Zaplotnik, Marko ·tremfelj)

Pogovarjala se je: Marjeta Ker‰iã – Svetel
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je posvetilo, koliko je zares ura. Takrat sva bila iz
vode! Obema je bilo jasno, da bova ‰la na vrh. Edi-
no, kar nama ni bilo jasno, je bila smer sestopa.
Resno sva razmi‰ljala, da bi sestopila na jug, po
normalni smeri na juÏno sedlo. Ampak tam ni bi-
lo nikogar veã in to bi bil za naju stra‰no krut po-
loÏaj. Tako sva se odloãila, da bova sestopila po
Hornbeinovem ozebniku. Vse sva si precej dobro
ogledala Ïe med vzpenjanjem, imeli smo odliãno
ameri‰ko fotografijo, na kateri je bila lepo vidna
polica, ki vodi v ozebnik ... Nejc je to ‰e posebno
dobro preuãil. Tako nisva imela teÏav z iskanjem
prave smeri sestopa.

IIzzppoollnniillaa ssttaa cciilljj ooddpprraavvee,, bbiillaa ssttaa pprrvvaa JJuuggoosslloo--
vvaannaa nnaa vvrrhhuu EEvveerreessttaa ...... ssttaa ddooÏÏiivveellaa kkaakk‰‰nnoo eevvffoo--
rriijjoo??

AAnnddrreejj:: Bilo je tako kot na vsakem vrhu, ki ga
zelo teÏko doseÏe‰ ... V prsnem ko‰u ãuti‰ ne-
kak‰ne mravljince, priãakovanje tik pod vrhom je
silovito, na vrhu pa si kar malo zbegan. Tudi midva
sva bila malce zbegana – kar zna‰la sva se na vrhu
Everesta. Kaj pa zdaj?! Bil je nenavaden obãutek.

KKaajj ppaa ppootteemm,, kkoo ssttee bbiillii ÏÏee vv ddoolliinnii,, kkoo ssttee ssee
vvrraaããaallii ddoommoovv...... kkaakk‰‰eenn jjee bbiill oobbããuutteekk iinn kkaakkoo ssoo
ddrruuggii sspprreejjeellii ttaa uussppeehh??

AAnnddrreejj:: Spominjam se, da so bili nekateri kar
malo v skrbeh, da se bom zaradi Everesta prevzel.
Kar nekaj ljudi mi je reklo: »Da ne bo‰ zdaj mislil,
da se je svet spremenil!« Toda niso me dobro po-
znali. Zame je bil to velik uspeh, ki sem ga bil ve-
sel – samo to. 

TTaakkrraatt jjee ooddpprraavvoo sspprreemmlljjaallaa vvssaa ddrrÏÏaavvaa,, iizz bbaa--
zzee ssttee ssee cceelloo nneeppoossrreeddnnoo ooggllaa‰‰aallii ppoo rraaddiiuu,, vvssii ssoo
vveeddeellii,, kkaajj ssee ddooggaajjaa nnaa EEvveerreessttuu.. TToo jjee mmoorraall bbiittii
ssvvoojjeevvrrsstteenn oobbããuutteekk..

AAnnddrreejj:: Res je bilo nekaj posebnega. Pozneje
je bilo podobno samo ‰e ob Lhotseju. In pri Hu-
marju. To je bil velik projekt, s katerim so se lju-
dje mnoÏiãno identificirali. Alpinizem je bil v sre-
di‰ãu pozornosti.

SSpprreejjeellii ssoo vvaass cceelloo ppoolliittiikkii ......
AAnnddrreejj:: Seveda! Dobili smo drÏavna odlikova-

nja. S podpisom mar‰ala Tita. Dobro se spomnim,
da nas je sprejel Veselin Djuranoviç. Ko smo se

Pogled na Everest s severne strani sedla Lo–La, kjer je viden Zahodni greben od zahodne rame do 
vrha. (foto: Andrej ·tremfelj)
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vraãali, smo na letalu seveda proslavljali in tudi
nekaj popili ... In ·rauf je rekel, da ne bo ‰el iz le-
tala, razen, ãe pripeljejo godbo na pihala. In ko
smo na Brniku pogledali iz letala, je zaigrala god-
ba na pihala in ãakala nas je rdeãa preproga! In
cel sprevod, ki nas je spremil v Kranj, tam pa je bi-
la na takratnem Trgu revolucije velika slovesnost.
Tega sploh nismo priãakovali. Bilo je res posebno
doÏivetje. 

EEvveerreesstt lleettaa 11999900 jjee bbiill ppoovvsseemm ddrruuggaaããnnaa zzggoodd--
bbaa,, kkaajjnnee??

AAnnddrreejj:: Res je. Povsem drugaãna zgodba. Od-
pravo so organizirali TrÏaãani, ki so hoteli imeti za
vodjo TomaÏa Jamnika. Midva pa sva imela po Ka-
rakorumu leta 1986 zelo tesne stike in tako je
Mi‰ko TrÏaãanom rekel, da bi me rad vzel s seboj.
Ko mi je predlagal Everest, sem po kratkem pre-
misleku odgovoril, da sem za to, ampak samo, ãe
gre zraven tudi Marija. In tako je potem tudi bilo.

MMaarriijjaa:: Andrej me je vpra‰al: »Bi ‰la na Eve-
rest?« Jaz pa sem odgovorila: »Zakaj pa ne!« Tako
se je rodila ideja, da greva skupaj na Everest. âisto
spontano. To je pravzaprav nekak‰na rdeãa nit
mojega alpinizma: stvari se razvijajo in se takrat, ko
je ãas za to, pokaÏejo same od sebe. Z alpinizmom
se nisem ukvarjala zato, da bi nekoã pri‰la na Eve-
rest. Everest mi je tako rekoã sam pri‰el naproti. 

AAnnddrreejj,, zzaassttaavvlljjaa ssee sseevveeddaa vvpprraa‰‰aannjjee,, kkaakk‰‰nnoo
mmoottiivvaacciijjoo ssii iimmeell ppoo vvzzppoonnuu,, kkoott jjee bbiillaa ssmmeerr ppoo
ZZaahhooddnneemm ggrreebbeennuu EEvveerreessttaa,, ddaa ssii ssee lloottiill vvzzppoonnaa
ppoo nnoorrmmaallnnii ssmmeerrii zz jjuuggaa..

AAnnddrreejj:: Tu je ‰lo za nekaj pomembnih dejstev,
ki so zdaj zaãuda pozabljena. Sploh nismo imeli
namena plezati po normalni smeri. Imeli smo na-
men preplezati ameri‰ki Zahodni greben. Takrat
je veljalo pravilo, da je za normalno smer z juga
vsako leto dobila dovoljenje le ena odprava – in
mi smo to zamudili. Odloãili smo se za ameri‰ki
Zahodni greben. Meni pa tista dolga preãnica, ki
vodi do Rame, ni bila niti najmanj v‰eã. Predlagal
sem, da splezamo prvenstveno varianto iz tabora
II naravnost do na‰ega tabora IV iz leta 1979. In to
smo tudi storili. 

TToo ppaa jjee zzeelloo mmaalloo zznnaannoo!!
AAnnddrreejj:: Res je. Pred kratkim sem imel v rokah

knjigo, ki opisuje vse prvenstvene vzpone na Eve-
rest – in tega ni zraven. Nimam pojma, kako je to
mogoãe, saj gospa Hawley za to smer ve. V Ka-
tmanduju nas je podrobno zasli‰ala, kot je njena
navada, in natanãno smo opisali smer, v kateri
smo napeli vrvi. Vendar se je vreme potem po-
slab‰alo in nismo nadaljevali. Se pa zelo dobro
spominjam, kako sva z Marijo in dvema ‰erpama
pri‰la prav na kraj, kjer smo imeli leta 1979 tabor

V zasneÏeni steni sedla Lo La (foto: Andrej ·tremfelj)
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Plezanje v prvenstveni varianti na Zahodni
greben (foto: Andrej ·tremfelj)

IV. Oziral sem se Ïe po polici, ki vodi v Hornbei-
nov ozebnik, tja, kjer sva se z Nejcem vraãala. Ce-
lo zelo hitro smo se povzpeli do tja. Resno sem mi-
slil na to, da bi ‰li kar od tam na vrh. Potem pa je
zapadlo veã kot pol metra snega in preãenje v
Hornbeinov ozebnik je postalo silno nevarno. Po-
leg tega je gaÏenje in postavljanje dodatnega tabo-
ra ekipi pobralo malo preveã moãi. Tako smo se
potem preusmerili v normalno smer, po kateri sta
‰la z juga na vrh tudi Hillary in Tensing leta 1953. 

Tudi v normalni smeri nisem ostal brez moti-
va za vzpon – hotel sem na vrh brez dodatnega ki-
sika. Vendar drÏi, da smo predtem preplezali no-
vo smer – naravnost iz Zahodne globeli na Zaho-
dni greben. 

SSttaa ssee zz MMaarriijjoo sspplloohh zzaavveeddaallaa,, ddaa ssttaa ppoossttaavviillaa
eenneeggaa iizzmmeedd rreekkoorrddoovv EEvveerreessttaa,, ddaa ssttaa bbiillaa pprrvvii zzaa--
kkoonnsskkii ppaarr nnaa vvrrhhuu nnaajjvvii‰‰jjee ggoorree ssvveettaa??

AAnnddrreejj:: Kje pa! To sva izvedela ‰ele v Katman-
duju. In tudi to, da se nama je prvenstvo pravza-
prav posreãilo tako rekoã za las – kmalu za nama
je bil namreã na vrhu ‰e en poroãen par, Rus in
Ameriãanka. Hawleyjeva naju je silno natanãno iz-
pra‰ala in nama potem povedala, da sva bila prva
zakonca na vrhu. Kar debelo sva pogledala! 

VVzzppoonn nnaa oosseemmttiissooããaakk jjee ffiizziiããnnoo ssiillnnoo zzaahhtteevv--
nnaa ssttvvaarr –– kkaakkoo ppaa jjee pprrii tteemm ÏÏeennsskkii?? MMaarriijjaa,, ttii iimmaa‰‰
zzaa sseebboojj ttrrii oosseemmttiissooããaakkee.. KKaajj mmeennii‰‰ –– jjee ttoo,, ddaa ssii
ÏÏeennsskkaa,, nnaa ttaakkoo vviissookkii ggoorrii zzeelloo ootteeÏÏeevvaallnnaa ookkoo--
llii‰‰ããiinnaa??

MMaarriijjaa:: Îenske smo brez dvoma telesno ‰ib-
kej‰e od mo‰kih. Tako paã je ... Imamo manj
mi‰iãne mase, torej manj moãi. Z alpinizmom ni
prav niã drugaãe kot z drugimi ‰porti – doseÏki
Ïensk se z doseÏki mo‰kih ne morejo meriti. Za-
dnji Ïenski osemtisoãak je bil doseÏen ‰ele predla-
ni – to samo po sebi marsikaj pove! 

MMoorrddaa ppaa iimmaammoo ppoo ddrruuggii ssttrraannii ÏÏeennsskkee ttuuddii
nneekkaatteerree pprreeddnnoossttii –– mmoorrddaa ssmmoo bboolljj vvzzttrraajjnnee,, ttrr--
mmaassttee??

MMaarriijjaa:: To pa! Vztrajnost je prav gotovo la-
stnost, ki je imamo alpinistke veliko. In potrpeÏlji-
vost. Zdi se mi, da se Ïenske laÏe sprijaznimo z dol-
gotrajnimi neprijetnostmi. Tega smo navajene.
Spomnim se na primer vseh teÏav pri oblaãenju
na JuÏnem sedlu Everesta. Za vsak gumb, ki si ga
zapel, si porabil toliko ãasa kot dveleten otrok.
Mo‰ki so po‰teno preklinjali! âe si Ïenska, pa ima‰
teÏave Ïe s tem, kako iti na strani‰ãe! Popolnoma

mora‰ sneti plezalni pas in se sleãi tako rekoã do
golega. Mo‰kim vsega tega ni treba. To so stiske,
ki te doletijo Ïe v navadnih gorah, za to sploh ni
treba na Everest. Ampak vseh teh zapletov se tako
navadi‰, da potem tudi teÏave v velikih vi‰inah, ko
ti je slabo in ko postane‰ poãasen, nekako laÏe
prena‰a‰. 

SSttaa vviiddvvaa pplleezzaallaa nnaa EEvveerreesstt kkoott mmooÏÏ iinn ÏÏeennaa aallii
bboolljj kkoott ddoobbrroo uutteeããeennaa aallppiinniissttiiããnnaa nnaavveezzaa??

AAnnddrreejj:: Bolj kot uteãena naveza. Na‰a odprava
ni bila dovolj moãna, da bi lahko imela na JuÏnem
sedlu kar naprej kak‰no navezo, ki bi ãakala na
vreme in ugodno priloÏnost za vzpon na vrh. Mi
smo na lepo vreme ãakali v bazi. Ko se na Evere-
stu pojavi lepo vreme, se to skoraj nikoli ne zgodi
za en sam dan, ampak za dva, tri, ‰tiri dni. In ta-
krat se je treba pognati po hribu navzgor. Ko je bil
prvi lep dan, smo od‰li iz baze, pri‰li v enem dne-
vu v tabor II, naslednji dan na JuÏno sedlo, tretji
dan pa na vrh. Ko smo pri‰li na JuÏno sedlo, je
zveãer pihal orkanski veter. Moãno smo dvomili,
da bomo lahko ‰li naslednji dan na vrh. Veliko-
krat sli‰im, da ljudje odhajajo z JuÏnega sedla pro-
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ti vrhu sredi noãi – mi pa smo ‰li ‰ele ob petih zju-
traj. Prej je vso noã divjal vihar. Veter je malo po-
jenjal, ampak ‰e zmeraj je tako zelo pihalo, da sem
sklenil, da ne bom tvegal svojih prstov, ampak
bom raje vzel dodatni kisik. Takrat mi je res
zmanjkalo motivacije! âe bi mi kdo lahko zagoto-
vil, da bo Marija pri‰la na vrh, ne da bi ‰el jaz zra-
ven, ne bi ‰el gor. Cel vzpon proti vrhu, vse do
JuÏnega vrha, sem trpel kot Kristus in vso pot me
je Marija priganjala: »Daj, nikar ne poãivaj! Na-
prej, naprej!« Prav nobene motivacije nisem ãutil.
Hodil sem s tako muko, da ne morem povedati.
Na Kanã sem pri‰el brez kisika veliko laÏe kot ta-
krat na Everest! ·ele na JuÏnem vrhu, ko je bil cilj
tako rekoã na dosegu roke, se mi je energija vrni-
la – potem je ‰lo laÏe do vrha. 

MMaarriijjaa jjee bbiillaa pprrvvaa SSlloovveennkkaa nnaa vvrrhhuu EEvveerreessttaa iinn
ttrriinnaajjssttaa ÏÏeennsskkaa nnaa vvrrhhuu sspplloohh –– zzeelloo mmaalloo jjiihh jjee bbii--
lloo pprreedd nnjjoo.. JJee iimmeell ttaa ddoosseeÏÏeekk ddoovvoolljj vveelliikk ooddmmeevv??

AAnnddrreejj:: Mislim, da je imel njen vzpon kar ve-
lik odmev. Tisto pomlad je sicer Tomo âesen sple-
zal na Lhotse – ampak na‰ Everest je bil kljub te-
mu zelo odmeven, ravno zato, ker je Marija pri‰la
na vrh. Takrat so nama va‰ãani doma naredili tak
sprejem, da ga ne bova nikoli pozabila!

MMaarriijjaa,, kkaamm bbii mmeedd ssvvoojjiimmii ttrreemmii oosseemmttiissooããaakkii
uummeessttiillaa EEvveerreesstt??

MMaarriijjaa:: Everest je paã Everest – najvi‰ji je. To-
da veliko bolj mi je pri srcu odprava na âo Oju.
Tisto je bila zelo lepa odprava, takrat sva prehodi-
la zelo samotne predele. Kar pa zadeva teÏave, je
bil vzpon na Broad Peak zame teÏji kot vzpon na
Everest. Za Everest sem bila stra‰ansko motivira-
na. Res je bilo tako, kot je povedal Andrej: on za-
dnji dan najraje sploh ne bi ‰el na vrh, jaz pa sem
bila pripravljena na veliko slab‰e razmere, kot sva
jih potem imela. Poãutila sem se zelo moãno in
polno energije. âe se spomnim tistega zadnjega
dne in vzpona na vrh, se mi zdi, da sploh ni bilo
naporno.Takrat sva oba zelo jasno spoznala, kaj
pomeni motivacija. Ne samo, da ti pomaga na vrh,
lahko te tudi ohrani pri Ïivljenju. 

NNaa EEvveerreesstt ssttaa ‰‰llaa oobbaa –– oottrrookkee ppaa ssttaa ppuussttiillaa
ddoommaa.. VVaajjuu jjee kkaajj sskkrrbbeelloo,, kkaajj bboo,, ããee bboo ‰‰lloo kkaajj nnaa--
rroobbee??

AAnnddrreejj:: Ve‰, kako je to ... Zmeraj raãunava na
to, da ne bo ‰lo niã narobe. Edino, kar sva ra-
zmi‰ljala, ko sva bila ‰e doma, je bilo, da ne bova

hkrati hodila ãez Ledeni slap. Pa sva potem stori-
la tudi to – ‰la sva skupaj. Petkrat. Sva se pa po‰te-
no potrudila, da sva bila kar se da hitra. 

MMaarriijjaa:: Jaz sem o tem, kaj bo z otroki, ãe se na-
ma kaj zgodi, razmi‰ljala, preden sem ‰la na od-
pravo. Ko smo bili v baznem taboru, pa niã veã. Te
odloãitve, ki jih moram sprejemati Ïe, odkar ple-
zam, so zame najteÏje, kar se mi v Ïivljenju dogaja
... Seveda je za Ïensko, ki je mama, zelo huda dile-
ma, ali naj sploh nadaljuje tako dejavnost, kot je
alpinizem. Ampak to so dileme, o katerih ra-
zmi‰ljam doma. Ko pa se odloãim in grem, ko sem
na odpravi ali v steni, posku‰am razmi‰ljanje o
otrocih ãimbolj izkljuãiti. Drugaãe ne gre. Takrat
je treba vso energijo in vse razmi‰ljanje vlagati v
vzpon in v niã drugega. 

Odloãila sem se, da bom ‰la na Everest, ãeprav
imam otroke. Verjamem, da ima vsak ãlovek svojo
pot v Ïivljenju. Rezultati tega, s ãimer se ukvarja‰,
ti povedo, ali si na pravi ali na nepravi poti. âe
poãne‰ stvari, zaradi katerih si bolj‰i, zaradi kate-
rih je v tebi veã dobrote – potem je to prava pot.
âe pa bi to poãetje prina‰alo negativne posledice,
recimo jezo, ãastihlepje, napuh – potem bi bilo to
zelo narobe. âutim, da so gore, kot jih doÏivljam,
moja prava pot. Seveda nisem izkljuãila moÏnosti,
da bi se mi kaj zgodilo. To bi bilo neumno, kajti
alpinizem je nevarno poãetje. Ampak razmi‰ljala
sem takole: ljudje se pravzaprav pogosto odloãimo
poãeti stvari, za katere vemo, da se lahko slabo
konãajo. Samo, da se v alpinizmu katastrofa zgodi
bliskovito, v vsakdanjem Ïivljenju pa se ubijamo
poãasi – nekateri s cigaretami, drugi z alkoholom,
tretji z drogami, ãetrti z nezdravo hrano... Razlika
je v tem, da se s temi nevarnostmi vsakdanjega Ïiv-
ljenja veãina ljudi z lahkoto sprijazni – ker to sko-
raj vsi poãno. Z alpinizmom pa ne. Z alpinizmom
se ukvarja le pe‰ãica ljudi in preostali teÏko razu-
mejo na‰o pripravljenost, da tvegamo.

AAnnddrreejj,, ttvvoojjaa aallppiinniissttiiããnnaa iinn hhiimmaallaajjsskkaa kkaarriieerraa
jjee rreessnniiããnnoo zzeelloo bbooggaattaa.. IImmaa‰‰ vveelliikkoo mmooÏÏnnoossttii pprrii--
mmeerrjjaattii.. JJee EEvveerreesstt vv rreessnniiccii ttaakkoo iizzjjeemmnnaa ggoorraa –– aallii
ppaa ssee ggaa sslloovveess ddrrÏÏii ssaammoo zzaattoo,, kkeerr jjee ppaaãã vvii‰‰jjii oodd
vvsseehh ddrruuggiihh vvrrhhoovv??

AAnnddrreejj:: Everest je nesporno najvi‰ja gora na
svetu. Vseh ‰est osemtisoãakov, ki so niÏji od 8300
m, sodi po teÏavnosti vsaj kategorijo niÏe. Morda
je izjema Nanga Parbat, ki ima pregovorno zopr-
no vreme. Vi‰ina je odloãilna! Je pa res, da je Eve-
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Andrej in Marija ·tremfelj na najvi‰ji toãki sveta

rest oblegan. To se je kazalo Ïe leta 1990: potem,
ko je zapadlo pol metra snega, je bila po prvem
dnevu lepega vremena do JuÏnega sedla Ïe meter
‰iroka gaz! Pravi stampedo. Na gori je toliko ljudi,
da pregazijo celo pot, fiksne vrvi so napete – pre-
ostane ti le ‰e, da sopiha‰ navzgor. No, res pa je,
da nad JuÏnim sedlom takrat, ko sva ‰la z Marijo
na vrh, razen desetih metrov neke stare vrvi v Hil-
laryjevi stopnji ni bilo napete nobene vrvi. Gor in
dol sva ‰la brez vrvi. 

Zdaj pravzaprav sploh ne more‰ splezati na
Everest po normalni smeri v alpskem slogu – ra-
zen, ãe se po nakljuãju zgodi, da si na gori sam.
Predlanskim se je zgodilo, da jeseni ni bilo na
Everestu nobene odprave po normalni smeri.
Ampak to je izjemen poloÏaj – navadno je na go-
ri na stotine ljudi, povsod so napete vrvi, povsod
so tabori, povsod ljudje, ki ti lahko pomagajo – to
ni veã tisto, kar naj bi alpinist na gori pravzaprav
iskal. Prav zato zdaj toliko veã ljudi pride na Eve-
rest – psiholo‰ko je to popolnoma drugaãen po-

loÏaj, kot ãe je naveza ali odprava na vsej gori sa-
ma ali pa, ãe celo pleza‰ ãisto sam. To je popolno-
ma neprimerljivo! 

MMaarriijjaa:: V petdesetih letih, kolikor jih je mini-
lo od Hillaryjevega in Tensingovega vzpona na
Everest, se je na Himalaji marsikaj spremenilo...
Îal mi je, da je tako. S tem, kar se zdaj dogaja na
Everestu, se gora pravzaprav nekako prostituira.
Everest je ‰e zmeraj najvi‰ja toãka sveta in bi mo-
ral ostati neokrnjen za tiste, ki so se pripravljeni
lotiti alpinizma na prvobiten naãin, v skromnih
razmerah. To pomeni, da ne preseli‰ vsega udo-
bja, ki si ga navajen doma v stanovanju, v bazni ta-
bor. Ljudje, ki ne morejo Ïiveti brez tu‰a in fote-
ljev, ne sodijo na Everest. Îal se zdaj dogaja dobe-
sedno to. Sploh ne more‰ doÏiveti prvinskosti na-
ravnega okolja. âe je vsa pot do vrha opremljena
z vrvmi, ãe uporablja‰ kisik Ïe na 6000 m, ãe ti no-
sijo v bazo sveÏo solato in ima‰ na gori pet no-
saãev, ki skrbijo samo za tvoje udobje – to ni veã
alpinizem. 




